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ABSTRACT

This  study  was  conducted  on  30  heads  (10  of  each  breed)  of  three  Sudanese 

domestic  goat  breeds  (Desert  goat,  Nubian  goat  and  Taggar  goat)  to  pursue 

complete  mitochondrial  DNA analysis  using  PCR-RFLP method  to  detect  the 

mitochondrial DNA diversity of two mit-DAN haplogroups, lineage A and lineage 

D.  The  results  revealed  that  most  individuals  of  the  three  breeds  belonged  to 

lineage A with frequencies 0.2 of Desert goats,  0.6 of Nubian goats and 0.6 of 

Tagar  goats.  Some  of  the  individuals  belonged  to  modified  lineage  A  with 

frequencies 0.2 of Desert goats,  0.2of Nubian goats and 0.2 of Tagar goats; no 
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individual  of  each  belonged  to  lineage  D.  In  conclusion,  the  appearance  of 

individuals that belonged to modified lineage A in the different goat breeds might 

be  due  to  mutation  resulted  from insertion  or  deletion  of  events  and  might  a 

criterion of the Sudanese indigenous goat breeds. However this suggestion needs 

more confirmative analysis  .

الستخلص 

لعرفة           أ السوداني للماعز سللت ثلث من رأسا ثلثي على ألدراسة هذه  جريت

الجموعات           من نوعي وجود بدراسة وذلك ألمهات جهة من ألوراثيه  AوDصفاتها

      . من    مستجلبة الاعزالنوبي من رؤوس عشة للمايتوكوندريا النووي للحمض  تنتمي

           , كردفان   شمال ولية من مستجلبة ألصحراوي ألاعز من رؤوس عشة ألنيل نهر  ولية

 .      ( ) تم       كردفان جنوب ولية من مستجلبة ألتقر النوبة جبال ماعز من رؤوس  عشة

الحمض             على التحليلت من مزيد اجريت ثم الدم عينات من النووي ألحمض  أستخلص
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طريقة   باستخدام أفراد.       PCR-RFLPالنووي من أي انتماء عدم النتائج  اظهرت

الجموعة    الى للمجموعة      Dالسللت تنتمي الفراد معظم :  .Aوان من   التية بالنسب

20. و  60للماعزالصحراوي،   .6للماعزالنوبي  0    , جديدة  مجموعة ظهرت كما  للتقر

الجموعة   من التية   .Aمتحورة .20للماعزالصحراوي،  .20بالنسب و    20للماعزالنوبي

للمجموعة.            تنتمي الدراسة قيد الجموعات كل في الفراد من مجموعة ظهور  للتقر

ذلك            Aالتحورة   من كد وللتأ السودانية، السللت بها تمتاز جينية خصائص تكون  قد

                             . الجينية         البحوث من للمزيد السللت هذه تخضع ان يجب
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